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CONSELL DE BARRI DE LA SAGRERA  - RESUM DELS PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA I 

ACORDS 

26 de juny de 2024   18:30h 

Centre Cívic La Barraca de La Sagrera 

 

Assistents 

Presidenta:  Marta Villanueva. Regidora del Districte de Sant Andreu.  

Comissió de Seguiment: 

 

Mª Rosa Ciurana. Consellera del  barri de La Sagrera del Districte de Sant Andreu. 

Carlos Rodríguez Escuredo. Conseller GM ERC  

David Cadenas. Conseller GM BCN en Comú  

Maria  del Mar Buscá. Consellera GM Vox 

Nicolás-Santiago Romero Granados GMD PP  

Xavier de la Cruz Sala GMD JxCat 

Agustí Carrillo- AVV de La Sagrera 

Jose Cuella - Comissió de Festes de La Sagrera 

Quim Terré- La Sagrera es mou 

Margarita Riera- Mirada de Dona 

 

Assistents: 

 

Assistència total en el moment de màxima afluència:    

Ciutadanes i ciutadans:      49 

Representants d’entitats:      16 

Altres (consellers, tècnics i ponents)     16 

 

Representants de les següents entitats 

 

Antonio Ibáñez- AVV de La Sagrera 

Jose Cuella -Comissió de festes de La Sagrera 

Josep Mª Nolla- CPI La Sagrera 

Èric Nolla- CPI La Sagrera 

Àlex Vidal- Espai 30 

Marina Miró- AFA Pegaso 

Laura Belchi- Degats 

Pau Gironès-Degats 
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Raquel Álvarez-Degats 

Alexandra Centrone-Degats 

Agnela Domínguez-La Sagrera es Mou 

Concepció Torras- La Sagrera es Mou 

 

Tècnics Municipals i ponents 

 

Marina Mañas (Cap del Departament d’intervenció social a l’espai públic) 

Jordi Armengol (Consorci sanitari de Barcelona)  

Maria Gas (gerent del districte) 

Marta Villanueva (Regidora de districte) 

Isabel Loscos-Consellera tècnica 

Lucas M. Martínez Chito (Director Serveis a les Persones i el Territori) 

Mònica Cano. (Tècnica referent de La Sagrera)  

Bea Taranilla ( GUB) 

Elisabeth Ulibarri (Espai Jove Garcilaso) 

Lluís Barthe (CC La Sagrera) 

 

Ordre del dia 

1. Informe de la regidora 
2. Actualització de l’estat d’obres de l’estació d’alta velocitat de La Sagrera 
3. Presentació cronogrames actuals del nou CAP de La Sagrera, l’escola 30 Passos i la 

urbanització de la Torre del Fang. 
4. Precs i preguntes 

 
 
 

1. INFORME DE LA REGIDORA 

Felicitar per la medalla de la ciutat per Mirada de  dona i el Sr Josep Carbonell. 

Felicitar a la Comissió de festes de La Sagrera  que celebren el 50 aniversari de festes a la 
Sagrera. 

Es dona continuïtat a les obres de la Meridiana, en el tram entre el C/ Felip II i Pg. Fabra i Puig. 
S’iniciarà a principis de 2025, mantenint el patró que s’ha fet fins ara, amb 2 carrils per trànsit 
privat i un per autobusos, més un carril bici al centre envoltat de vegetació. Hi haurà també 
una rambla central de nova construcció als Carrers Cardenal Tedeschini , Antilles i  Olesa. 

Hi haurà un doble carril per autobusos  entre Felip II i Garcilaso per facilitar que els busos 
interurbans puguin encotxar i desencotxar sense que afecti a l’activitat diària. 

Per reduir les molèsties que provoquen les obres, hi haurà treballant simultàniament  4 equips, 
fet que comportarà que la obra es pugui dur a terme en uns 20-24 mesos, amb un cost de 25 
milions d’euros. 
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Estem treballant juntament amb entitats de la Sagrera  l’impacte que tenen els busos 
interurbans a la Meridiana,  estudiant diverses mesures . Una d’elles és un gir que es fa al       
C/ Espronceda i estem plantejant si cal ajustar a nivell semafòric per tal de poder-ho millorar. 
Es planteja fer un altre gir al Clot. S’està treballant amb la Generalitat per veure si es poden 
modificar orígens i finals i eliminar la regulació i l’espai d’aturada dels busos. 

Obres de l’estació d’alta velocitat a La Sagrera tindrà el 2025 tots els trens circulant per la seva 
via definitiva (tot i que no s’aturaran) i s’avança en la cobertura central del futura estació. Està 
previst que tota la obra finalitzi al 2032 
 
La reurbanització dels entorns de la Torre del Fang , farà accessible tot aquest espai al voltant 
de la Torre, hi haurà vegetació, sauló i un joc de cal·listènia. Es començarà a finals de de 2024 i 
finalitzarà al 2025. La dotació és de 1.5 milions d’euros. 
 
Ha finalitzat la rehabilitació adequació i museïtzació del Refugi antiaeri de La Torre de la 

Sagrera, obertura a partir de la tardor de 2024 amb un màxim de 6 persones simultàniament. 

Es faran visites guiades per entitats. Es farà una addenda al conveni de gestió cívica de la Torre 

de La Sagrera.  

Pista poliesportiva de La Sagrera- treballem per fer compatible el descans dels veïns i l’ús 

esportiu.  Estem treballant dos punts: un reglament sobre la instal·lació esportiva per al tema 

del soroll, es faran  cartells informatius i s’ha habilitat un telèfon de contacte per tal que el 

veïnat pugui contactar de manera àgil. D’altra banda, s’ha encarregat un projecte de millora de 

l’equipament que inclourà una conformitat tècnica i les mesures per garantir el correcte 

funcionament. Entre novembre i desembre es licitarà el projecte per corregir l’impacte del 

soroll i adequar els vestidors. 

Al Camp del Ferro hi ha problemes a la climatització, i en ocasions la pràctica esportiva no és 

possible. S’està fent una actuació sobre l’embocadura dels  conductes cap a l’exterior, 

aïllament de conductes i Bypass al recuperador, amb previsió de finalització al juliol. 

Hi haurà una segona fase on s’incorporarà climatització per moments de pics de calor, malgrat 

habitualment no es climatitzen els espais esportius. 

El CEM Sagrera, de nova construcció 2 piscines descobertes amb solàrium, pistes de pàdel, 

sales d’activitat dirigides, sala de musculació, i espai de trobada. En una segona fase es posarà 

una teulada retràctil, per poder fer-les cobertes i fer-ne ús a l’estiu. 

 Pla endreça, el consistori es vol avançar a la obsolescència prevista de diferents aspectes de la 

ciutat. Amb una inversió de 3’5milions es farà, entre d’altres,  la pavimentació del C/ Gran de la 

Sagrera entre Pont del treball digne i Garcilaso,  mobiliari divers, amb Parcs i Jardins s’actuarà 

sobre les àrees de joc d’Assemblea de Catalunya d’Olesa tocant a Garcilaso amb Meridiana. 

També es farà enllumenat al C/ Torroella de Montgrí, voreres del C/Hondures, clavegueram al 

C/ Portugal, i actuacions semafòriques.  

Escola 30 Passos mediem  amb el Consorci d’Educació i les afes. En la darrera reunió amb el 

CEB ens van dir que estaven pendents de confirmar la documentació del guanyador del 

concurs d’idees per saber qui serà l’equip redactor que acabarà fent el projecte. 



 
 

4 
 

Plaça Masadas, es continua treballant per trobar l’equilibri per tal que tots els interessos es 

puguin gaudir. Hi posem un equip de dinamització i mantenim les reunions amb tots els agents 

per poder treballar mesures. 

 

2- RENOVACIÓ DE LA COMISSIÓ DE SEGUIMENT DEL CONSELL DE BARRI 

La Comissió de seguiment es tarà formada per: AVV La Sagrera, Comissió de festes de La 

Sagrera, El Sagrerenc, Mirada de Dona, AEiG Pau Casals, La Sagrera es Mou, AFA Escola Pegaso 

i AVV Meridiano Cero. 

Respecte a la vicepresidència del Consell de Barri que moderarà el Consell, serà l’Antonio 

Ibáñez de l’AVV de La Sagrera en quedar ratificat pel Consell de Barri. 

3- SERVEIS I ACTUACIONS VINCULATS AL SENSELLARISME AL BARRI DE LA SAGRERA (Marina 

Mañas Cap de serveis socials a l’espai públic  i Maria Gas gerent del districte) 

Maria Gas: A demanda d’algun veí a l’Audiència pública s’ha afegit aquest punt a l’ordre del 

dia. 

Al districte de Sant Andreu hi ha ocupació d’espai públic destacada, així com d’ocupacions de 

naus, atès que és de les poques zones de Barcelona on encara hi ha espai sense urbanitzar,  

així doncs es tracta d’una situació singular. 

Es treballa de manera coordinada entre districte i ciutat amb una metodologia. 

Es fa un diagnòstic acurat de la realitat, amb intervenció preventiva i proactiva. Amb un 

abordatge conjunt i transparent per part de tots els serveis, i per assolir-ho tenim espais 

transversals per la realitat quotidiana i adhoc quan hi ha una situació específica a tractar. 

Des de districte treballen: serveis de prevenció i convivència (abordatge, detecció i contacte..), 

inspecció i llicències (locals, naus, determinar risc i si hi ha llicència), serveis jurídics (assessora 

per veure com abordar davant les diferents casuístiques, requeriments a jutjats, reclamar 

recuperacions d’espais), cossos policials( detecció, notificació, actuació si s’escau)  coordinats 

des de gerència de districte.  

A nivell de ciutat Sassep (serveis socials a l’espai públic) i Servei de Gestió de Conflictes ,  

educadors de carrer (APC) des de  Serveis socials, en cas de risc s’activen bombers i en casos 

que calgui  Agència de salut pública (ASPB) 

Aquests actius permeten detectar, inspeccionar, determinar les característiques dels espais i 

les persones ocupant, fer diagnòstic ,fer seguiment tècnic, social i policial, valorar riscos i 

actuar. Es prioritzen els casos de risc per les persones que viuen o que estan al voltant, temes 

de conflictivitat o delinqüencial. 

La coordinació d’aquest seguiment  es duu a terme a la Taula de policia administrativa 

(quinzenal),  taula d’assentaments i pernoctacions  i reunions adhoc per situacions molt 

concretes. 
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Marina Mañas: el districte de Sant Andreu és el penúltim districte en nombre de pernoctes al 

ras a nivell de ciutat, però en canvi, és el 2n districte amb més assentaments de la ciutat. Un 

assentament és un espai ocupat sigui privat o públic  on s’han creat estructures per dormir. 

Això es dona en ser un dels pocs districtes amb zones per urbanitzar. SI els fem fora marxen a 

un altre lloc i després tornen. 

Es treballa fent una aproximació, detecció i mirant d’establir un vincle per tal de poder oferir 

alternatives a la situació, tot i que no sempre la gent vol entrar en processos d’intervenció 

social. 

S’actua quan es valora que hi ha una situació de risc i com a equip interdisciplinari es fan 

valoracions individualitzades realitzant-se un pla de treball. 

Hi ha moltes persones amb projecte migratori que accepten suport  quan les hi oferim, però 

no sempre és així. Són vides trencades. L’equip de treball de l’Ajuntament per abordar 

aquestes situacions està format per 115 professionals, 53 treballen el tema dels sense llar. El 

problema és que la resposta ha de ser supramunicipal, ja que la problemàtica ve donada per 

les lleis estatals i europees. Un dels problemes és la situació de l’habitatge i la dificultat d’una 

persona racialitzada per poder accedir a una habitació ordinària i les polítiques migratòries que 

hi ha amb la dificultat per poder accedir a una situació legal que permeti treballar. La 

precarietat en els ingressos és una altra dificultat. Hi ha moltes dificultats per treure a les 

persones del carrer, però molts aspectes que afavoreixen que caiguin al carrer, fet que fa que 

els números de persones no acabin de baixar mai. 

Es treballa atenent necessitats bàsiques: menjador, equipaments d’atenció a famílies en 

situació d’exclusió social, persones amb crisi de salut mental i/o amb consum de tòxics. 

Es treballa de dilluns a diumenge en franges de matí, tarda, nit i matinada. En cada franja es 

treballa des d’una mirada diferent, s’acompanya a serveis específics, a conèixer equipaments, 

etc... 

Al districte hi ha el 54% d’ocupació de la ciutat, el 14% de persones que es tan ocupant i l’1’4% 

de persones que fan pernocta al carrer.   

Preguntes: 

Laura  entitat Degats -  als assentaments també hi ha tinença de gossos i gats per tal que cacin 

els múrids que hi hagi. Cal treballar conjuntament per tal d’assegurar que es pugui esterilitzar 

els gats i les gates, seguint la campanya de FADA. Voldria saber els protocols que teniu. 

Marina Mañas: Tenim un programa de d’atenció animal amb FADA, es pot entrar a alguns 

serveis amb animals  per treballar. 

No podem entrar a un espai privat i aquest és un límit important si la persona no vol ser atesa. 

Si estan a espais públics i les condicions són dolentes: es fa retirada de l’animal. 

Amb el tema de múrids es treballa amb l’ASPB té un departament de Benestar Animal. Es mira 

de fer una acció educativa sobre els riscos  
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Es mirarà de millorar el contacte entre Benestar animal, degats i  sassep als espais de 

coordinació actuals. 

Agnela, veïna carrer Costa Rica, entenent que la feina que es fa és molt complexa, ens consta 

que s’està fent una feina des de Serveis socials, però hi ha un problema de salubritat, fan les 

seves necessitats llencen les escombraries, hi ha un problema de salubritat. A banda hi ha 

situacions de maltractament a persones. important i, allà hi a un problema de salubritat. Cada 

vegada la problemàtica és més gran. 

Districte: és un espai privat on s’havia de construir, però han desistir la llicència. 

La setmana passada ha arribat informació a Mossos que havien marxat les persones més 

conflictives i els menors, però davant  el veïnat diu que no es comenta que es traslladarà a 

cossos policials i es farà un seguiment continuat. Les persones no desapareixen, es mouen  a 

un altre espai i després poden tornar. 

El veïnat es pot adreçar al propietari, des de districte s’ha instat ordre de neteja i de 

conservació, informem el propietari ha denunciat i per tant s’està fent les passes.   

Assentament de Torre del Fang a l’octubre/novembre s’iniciaran les obres. S’està treballant 

amb les persones que hauran de marxar. S’està obrint un expedient administratiu per 

desallotjar. 

Si es desallotja sense tenir una actuació immediata, tornen.  És convenient fer-ho quan hi ha 

una acció concreta o una situació de risc cal entomar. 

Si és un solar privat els veïns ens podem adreçar al propietari. 

Estem en contacte i es denuncia. Si hi ha brutícia l’Ajuntament denuncia. Seguiment per evitar 

riscos. 

4-PREVISIÓ INICI D’ACTIVITAT ALS MÒDULS DEL CAP DE LA SAGRERA (Jordi Armengol 

Consorci sanitari de Barcelona) 

Després de la pandèmia ens hem trobat amb la necessitat d’augmentar espais als CAP, 

provocats entre d’altres coses, pel  fet que s’hagin incorporat  noves disciplines: odontologia 

pediàtrica, fisioteràpia, REBEC, nutricionista. En el cas de la Sagrera, agreujat pel fet que el CAP 

ja havia quedat petit i la previsió d’increment de població . En 4 anys vista hi ha previsió de 

tenir el nou CAP. De mentre tenim els mòduls provisionals de 422m2, tot i que amb un retard 

de gairebé 1 any, per donar respir. Seran operatius al setembre/ octubre de 2024 amb 6 

consultes per pediatria, 2 consultes d’ASSIR, 2 consultes de metge de família, amb espais per 

professionals i espai de treball grupal. 

Permetrà al CAP reorganitzar-se i donar una atenció més adequada. 

Des dels equips d’atenció primària estem promovent accions preventives de salut lligades a la 

calor. 

5-ESPAI 30 (Lucas M Martínez i Carme Castaño) 
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Des de l’Ajuntament es mira de donar suport a les entitats, mitjançant les subvencions o la 

gestió d’equipaments culturals per part de les entitats. 

En aquest sentit, i d’acord amb la realitat que hi ha, s’iniciarà un procés de gestió cívica amb un 

règim de concurrència pública. Tota la gestió del propi equipament ho farà l’entitat. És una 

aposta per la participació ciutadana i aprofitant les obres de millora de l’equipament es vol 

donar aquest tracte.  

Ho estem treballant amb la federació d’entitats que està gestionant ara i que ja desenvolupa 

activitats culturals molt arrelades al territori, implicades al teixit associatiu i amb treball 

voluntari. 

Es farà un procediment  públic i obert per la gestió pública d’aquest projecte on les entitats del 

territori que compleixin els requeriments: arrelats al territori, voluntat de participació i gestió 

pública, i gestionant l’equipament. es fa amb un règim de concurrència pública. 

A dia d’avui ho estem treballant amb la Federació d’entitats Espai 30, avui es fa públic i 

s’anunciarà  a la web municipal i els canals públics que tenim s’anirà informant. 

Es concretarà amb un nou conveni que ja estem treballant. 

Dgats: l’impacte de les obres també impacta sobre les colònies. La colònia ja ha patit les obres  

del carrer Josep Estivill i queden pocs gats i són grans. No hi ha fluïdesa de la informació, 

demanem la informació sobre el reallotjament. La OPAP no està explicant, no tenim l’informe 

de reubicació i no tenim els plànols de les obres. 

Els plànols estan penjats, us passarem el link. Es farà un tancat, amb punt d’aigua, accés, etc... 

estem fent les obres que ens han demanat. No es veu viable la convivència dels gats amb les 

obres, ja que no podem donar garanties de seguretat.  

La oficina de Benestar està tramitant l’informe que valida que no es pot fer compatible.  

PRECS I PREGUNTES 

 

Carrer Cortit: han fet canvi al carrer per 
pacificar-lo, però falten fitons. 
Els escocelles de Pacífic a Portugal falten les 
tapes dels escocells 

Revisarem i reposarem amb la brigada. 

Jardinera entre carrer Cortit i C/ Açores 
L’han mogut i ara entren camions a 
descarregar a dins la plaça.  

Es traslladarà a GUB el tema d’indisciplina 
viària i es mirarà de recol·locar. Ja es va fer 
després del passat Consell de Barri. 

S’han fet passes per apaivagar el soroll i es 
veu que es fan moviments en la bona 
direcció. Com ara han acabat els partits, no 
podem  garantir que sigui així. 
No tenim cap documentació sobre les 
llicències. S’ha demanat i hem anat com a 
comunitat de veïns a demanar una conciliació 

A finals de setmana es lliurarà la 
documentació, es faran reunions periòdiques 
per anar intercanviant com van les millores. 
S’està redactant un plec per poder licitar un 
projecte que millorarà l’equipament, entre 
ells temes sobre l’acústica. També s’estan 
cercant mesures correctores. 
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a la Generalitat. Es tracta d’una privatització 
de l’espai públic.  
Cal controlar el creixement constant dels 
equips de clubs que no tenen espai. 
 

 

AFA Pegaso agrair el fet de poder estar a la 
Comissió de Seguiment. 
Ens preocupen els recursos d’atenció a la 
diversitat. Refugis climàtics: hi ha manca 
d’espais que facin de refugi climàtic en hores 
i usos que interessen 

Compartim que inclusió significa posar 
recursos. 
Volem un espai públic de qualitat, cal tenir 
present els episodis de calor i l’impacte que 
té sobre la salut. Agraïm que us sumeu a la 
comissió de seguiment. 

Les jardineres estan desplaçades i les 
criatures les buiden mentre els pares no 
diuen ni piu. 
A les 12h de la nit hi ha silenci absolut. 
Les taronges cauen i embruten, i el districte 
no les recull. 

Mirem de compatibilitzar els usos de la ciutat 
amb el descans. Es posarà un grup de 
dinamització a la plaça per canviar 
dinàmiques de joc. 
Ara no es pot plantar a les jardineres, 
arrencar plantes és un acte incívic. 
La recollida de taronges es fa de manera 
simbòlica un dia l’any, l’espigolada, 
conjuntament amb algun centre educatiu. 
Ara es planta amb avellaner turc. 

Antonio Ricardos, tirar la casa i obrir el carrer  

Les terrasses dels bars són lletges, envaeixen 
l’espai posant més taules. A Garcilaso no 
deixen passar per anar al CAP 

Es revisarà que s’adeqüin les llicències amb 
les taules que es posen. 

No s’han de posar pilones, sinó guàrdies al 
carrer i s’han de treure els quioscos  

 

S’han de revisar els aparca bicis  

Parterres a Jardins d’Elx amb baranes 
Més de 1000 arbres tallats que no s’han 
replantat... no els poden ni els cuiden. 
 

Es revisarà l’arbustiva, es van talar les 
palmeres i de moment encara no podem 
plantar per la sequera. 
 
 

Plantes de la Pl Assemblea de Catalunya hi té 
rates. No es poden i no es veu què hi ha dins. 

Es revisarà. 

C/ Garcilaso vol que sigui Rambla No està previst el canvi de nom de carrer a 
Rambla, que té una despesa pel veïnat 
 

Els bancs de Garcilaso són baixos  Bancs de Garcilaso es mirarà com estan. 
Els bancs, es mirarà si s’han de canviar. 

El c/ Martí Molins vol que sigui de un sol 
sentit. 

Mirarem si hi ha opció de canviar-lo. 

Pl Masadas els arbres són lletjos. Fulla verda i 
perenne. 
 

Quins arbres es posen a la ciutat. 
No es reemplacen arbres si no estan malalts, i 
les taronges embruten molt, ara es planta 
avellaner turc. 
 

 

 


